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Datum Interim rekeningen 
commissievergadering 30-03-2023

Onderwerp:     Jaarstukken 2022

De Interim-Rekeningen commissie adviseert:

De Rekeningencommissie brengt een positief advies over de Jaarstukken 2022 uit aan de Interim-commissie. 

Uittreksel van het concept-verslag Interim-rekeningencommissie 30-05-2023: 

4. Jaarstukken PNH 2022 & verslag van bevindingen van de accountant  
De voorzitter meldt dat op donderdag 25 mei 2023 een gewijzigde versie van de jaarstukken aan de leden is 
gezonden.  
 
Het doel van de behandeling vandaag is om advies uit te brengen aan de commissie EFB, ter doorgeleiding 
van de voordracht naar Provinciale Staten.  
 
De heer Killeen meldt dat er een licht bijgestelde versie van het verslag van bevindingen bestaat die nog niet 
aan de rekeningencommissie is verstrekt, het gaat om tekstuele aanpassingen. Hij licht toe dat de 
jaarcontrole 2022 is uitgevoerd en dat volgens schema tot een afronding is gekomen. Er was sprake van een 
goede voorbereiding binnen de organisatie en een goede samenwerking met de organisatie. De 
verantwoording van PNH was uitstekend. Het was een overwegend helder en compleet dossier, met als 
kanttekening dat het wat lijvig is. Dit leidt tot de aanbeveling over compact verantwoording afleggen.  
 
De jaarstukken worden door de accountant uitstekend bevonden. De bevindingen en aanbevelingen dienen in 
deze context te worden gelezen.  
 
PNH heeft een solide financiële positie, met een reservepositie die de risico’s voor de komende jaren kan 
opvangen. De kanttekening hierbij is dat de jaarrekening 2022 positief is, maar wel op de reservepositie 
wordt ingeteerd. De lasten voorafgaand aan de verschuivingen van de reserves zijn hoger dan de baten. 
Daarmee gaat de komende jaren de financieringspositie achteruit. Dit leidt tot de behoefte van het 
aantrekken van vreemd vermogen. Dit komt voort uit de beleidskeuzes van de afgelopen vijftien jaar. PNH 
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heeft een goede interne beheersing. Een verdere investering op verbetering daarvan acht de accountant niet 
nodig.  
 
Onderdelen die de aandacht verdienen zijn:  

• Het naleven van de Europese aanbestedingsregels. De accountant ziet het niet volledig 
naleven ervan toenemen. De omvang ervan beweegt zich richting de grens waarop de accountant 
genoopt is een beperkte goedkeuring af te geven. In 2023 dienen GS de rechtmatigheidsverklaring 
af te geven. De accountant adviseert hier meer controle op uit te oefenen, zodat er geen 
verrassingen ontstaan achteraf.  
• De SiSa verantwoordingen richting het Rijk. Er komen steeds meer regelingen, met 
verantwoordingsverplichtingen. Hier ligt gedetailleerde regelgeving aan ten grondslag. Kennis over 
deze regeling is niet breed gezaaid binnen PNH.  
• Opbrengststromen van overige inkomsten. Dit aandachtspunt is in eerdere jaren ook 
genoemd. Er zijn verbeteringen in doorgevoerd in het volledig inzicht krijgen van de 
opbrengststromen. Het advies is een centrale, sluitende administratie aan te leggen.  

 
De heer Dubbelman legt uit dat op bladzijde 263 de kern van de jaarrekening is te vinden, zijnde de 
daadwerkelijke baten en lasten van PNH. De totale lasten zijn 615 miljoen Euro. De totale baten zijn 560 
miljoen Euro. De inkomsten uit de Algemene Uitkering en Opcenten Motorrijtuigenbelasting zijn 500 miljoen 
Euro. De overige baten, zijnde tien procent van de exploitatie, worden gedekt uit andere inkomsten en 
reserves. De uitwerking van de verschillende beleidsregelingen is te vinden in de groene tabellen.  
 
Vragen en opmerkingen rekeningcommissieleden 
Mevrouw Poot (VVD) heeft drie punten: 

• Zij vraagt of de problemen zoals bij PNH geconstateerd omtrent de aanbestedingsregels 
ook bij andere decentrale overheden zichtbaar zijn. Welke mogelijkheden zijn er tot verbetering? 
Aan GS: Wat is er reeds gedaan ter verbetering?  
• Bestaat er reeds een liquiditeitsprognose? Aan GS: Delen GS het beeld dat de financiële 
positie van NH achteruitgaat?  
• Bestaat er een overzicht van de opvolging van de actiepunten uit de overleggen van de 
rekeningencommissie en waar is dit te vinden?  

 
De heer Vonk (PvdA) brengt een aantal punten op: 

• PvdA spreekt de zorg uit over het aandachtpunt Europese aanbestedingen. Aan GS: Welke 
aanvullende actie wordt ondernomen?  
• PvdA benoemt dat er aandacht nodig zal zijn voor het vinden van middelen en het weer in 
balans brengen van uitgaven en inkomsten.  
• Verliest PNH geen slagkracht met de arbeidsintensieve en vele SiSa controles en 
verantwoordingen?  
• Effectindicatoren zijn een ingewikkeld instrument, wat perverse prikkels kan opwekken. 
Hier dient over nagedacht te worden. 
• Op bladzijde 7 benoemt de accountant haar eigen werk met een professioneel kritische 
instelling uit te voeren. Wat is de reden dit te benoemen?  
  

De heer Valk (BBB) heeft drie aandachtspunten:  
• De liquiditeitspositie van PNH komt onder druk te staan door investeren. Is het niet beter 
te financieren dan vanuit reserves te putten? 
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• Het naleven van de aanbestedingsregels gaat niet goed genoeg. Bij welk percentage zal de 
accountant een beperkte goedkeuringsverklaring afgeven?  
• Kunnen er meerdere medewerkers worden opgeleid in de SiSa regelgeving, om de kennis 
breder in de organisatie te brengen?  

 
Mevrouw Uiterwijk (JA21) vraagt wat de accountant concreet aanraadt om tot verbetering te komen van de 
aandachtspunten.  
 
Duo-commissielid Korzelius (GL) heeft de volgende punten: 

• De rapportage van de accountant is ambivalent. Enerzijds positief, en anderzijds worden er 
enkele stevige noten gekraakt. Hoe verhoudt dit zich tot elkaar. 
• Wat is de kern van het probleem aangaande de Europese aanbestedingen? 
• Wat is de reden dat de professioneel kritische houding door de accountant wordt benoemd 
op bladzijde 7? 
• Kan de rekeningencommissie aandachtspunten meegeven voor de accountantscontrole?  

De voorzitter laat weten dat in september de controle opdracht van de accountant wordt besproken en de 
rekeningencommissie dan drie punten van aandacht kan meegeven.  
 
Statenlid Kostic (PvdD) heeft twee aandachtspunten: 

• Wat bedoelen GS met het aanscherpen van het inkoopproces en hoe zal het inkoopproces 
worden aangescherpt? 
• Zij wil in de rekeningencommissie verder praten over de indicatoren.  
 

De heer Heijnen (CDA) vraagt aandacht voor een drietal zaken: 
• Hij vraagt uitleg over de liquiditeitspositie van PNH. De algemene reserves zijn hoog. Wat 
gebeurt er op het moment dat er een tekort ontstaat in de liquiditeitspositie. 
• In de vorige rekeningencommissie is gesproken over de indicatoren. Hij wil hier graag met 
deze commissie verder over spreken.  
• In september 2023 spreekt hij graag verder over de rol van de accountant, mede omdat de 
rechtmatigheidsafgifte overgaat naar GS.  

 
Beantwoording door accountant 
De accountant beantwoordt de vragen.  
 
In reactie op mevrouw Poot (VVD):  

• De accountant ziet dat bij veel gevallen waar geen goedkeurende verklaring voor een 
decentrale overheid kan worden afgegeven, dit te maken heeft met de aanbestedingsregels. Dit 
komt omdat afwijkingen in wat niet is nageleefd, niet hersteld kan worden. Ook is het lastig dat de 
aanbestedingsregels een grijs gebied kennen. Welke contracten (codes) dienen bij elkaar te 
worden genomen en welke niet, in welke periode? De redenen voor de omissies liggen erin dat de 
regelgeving complex is en dat PNH een vrij omvangrijke organisatie is, waar niet alle inkoop 
centraal wordt gedaan. Maatregelen zijn het instrueren van de decentrale organisaties en het op 
het netvlies krijgen van de inkooppakketten. Daar is PNH mee bezig.  
• Voor het verkrijgen van een goedkeurende verklaring is het wel toegestaan om 1% van de 
totale lasten, plus de toevoegingen aan bestemmingsreserves zie pagina 264, af te wijken. Met 
een afwijking van 1 tot 3% wordt een verklaring met beperking afgegeven, boven de 3% is de 
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verklaring afkeurend. Binnen de marge van 1% kan PNH hier bewuste keuzes in maken, 
bijvoorbeeld voor de inhuur van een bepaalde projectleider voor een bepaalde taak.  
• PNH heeft een liquiditeitsprognose. Dit onderwerp wordt meer actueel. Daar speelt de 
organisatie op in. De accountant heeft geen kennisgenomen van de voorbereiding van de nieuwe 
prognose en de nieuwe, tussentijdse, rapportages. De accountant heeft het vertrouwen dat PNH 
deze prognoses op orde krijgt.  
• Op de bladzijde 272 en 273 is de balans opgenomen. Daarin is de reserve zichtbaar. Deze 
staat niet op de bank, maar is deel van de vaste activa. PNH wordt volledig gefinancierd door het 
rijk en door derden.  
• Er wordt op twee momenten per jaar terug gerapporteerd over de actiepunten via de 
auditopvolgingsrapportage, in maart en september.   
 

Mevrouw Poot (VVD) vraagt hoe vaak er tussentijds zal worden gerapporteerd. 
• De accountant raadt aan om per kwartaal of per half jaar intern te rapporteren. PS kunnen 
met GS bespreken of deze beschikbaar worden voor PS.  

 
In reactie op de heer Vonk (PvdA): 

• De slagkracht van de organisatie kan worden ondersteund door een goede interne 
controle. De Verbijzonderde interne controle ervaart de accountant als een goed middel dat de 
organisatie zaken uit handen neemt. De controle dient echter op sommige punten dieper in de 
organisatie te worden belegd. De controles werken niet verlammend.  
• Een aantal effectindicatoren zijn behoorlijk verouderd. De accountant raadt aan het beleid 
van het huidige college te evalueren.  
 

In reactie op de heer Valk (BBB): 
• Liquiditeiten vragen om financiering. Het is nodig om daar een termijn voor te weten. De 
liquiditeitsprognose geeft inzicht in deze financieringstermijnen.  
• De vraag over het percentage van afwijking dat leidt tot een verklaring met beperkingen is 
behandeld.  
• Voor 2022 concludeert de accountant enige terugloop in de opvolging van de regelgeving 
van Europese aanbestedingen. Dit leidt niet tot een verklaring met beperking in 2023.   
• De inzet van de accountant in 2023 verandert niet veel, omdat de accountant de taak heeft 
de rechtmatigheid te borgen. De verantwoording komt bij GS te liggen.  

 
In reactie op het duo-commissielid Korzelius (GL): 

• De professionele kritische instelling, PKI, wordt benoemd omdat de accountant en het 
beroepenveld, ervan overtuigd is dat dit in de professie van belang is.  
• Het is de taak van de accountant zo nodig de kritische punten te benoemen. Dat is in het 
verslag gedaan. Over het geheel is de accountant over de volle breedte positief. Het rapport is niet 
kritisch. PNH zit in de kopgroep van partijen uit de centrale overheid die de accountant bedient.  

Duo commissielid  Korzelius (GL) benoemt dat dit een mooi compliment is.  
 
Beantwoording door GS en ambtelijke ondersteuning 
Statenlid Kocken (GL)reageert op de vragen en opmerkingen. 
 
In reactie op mevrouw Poot (VVD): 
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• GS zijn niet verrast door de aanbevelingen ten aanzien van de Europese 
aanbestedingsregels. Er is sprake van een doorlopend proces om verbeteringen aan te brengen.  
• Ondanks de kritische noten is de accountant tevreden. Er zullen altijd kritische noten zijn.  
• De achteruitgang van de financiële liquiditeitspositie is een logisch gevolg van 
beleidskeuzen. Er is gekozen voor het dekken van projecten uit de spaarpotten. Deze raken iets 
eerder leeg dan voorzien. Dit is een realiteit en daar wordt naar gehandeld.  
 

Mevrouw Uiterwijk (JA21) vraagt of er structurele lasten worden gedekt met incidentele baten.  
Statenlid Kocken (GL) laat weten dat er geen structurele lasten worden gedekt met incidentele baten. Het zijn 
ook incidentele lasten.  
 
Statenlid Kocken (GL) verlaat de vergadering onder dankzegging van de voorzitter.  
 
Mevrouw Luimstra gaat in op de vragen en opmerkingen van de leden van de commissie.  

• Binnen PNH dient weer gewend te worden aan het opstellen van een liquiditeitsprognose 
met daarin betalingsmomenten.  
• Aan de treasury functie wordt gewerkt. In overleg met GS wordt een brief opgesteld aan PS 
over deze functie. In overleg met PS zal worden vastgesteld op welke wijze en wanneer er aan PS 
zal worden gerapporteerd.  
• In de brief wordt melding gemaakt dat er kort vreemd vermogen wordt aangetrokken. Na 
de zomer 2023 zal er langlopend vreemd vermogen worden aangetrokken. De oplopende 
rentelasten zijn daarbij iets om rekening mee te houden.  

 
Mevrouw Poot (VVD) vraagt waarom de oude methode van financiering eindig is, en waarom is dit eerder 
eindig dan gedacht? 
Mevrouw Luimstra legt uit:  

• In het verleden zijn aandelen verkocht. Er is voor gekozen deze reserves te besteden. Dit is 
gedaan op basis van politieke afwegingen. Het is niet ongezond om te gaan lenen. Er is een 
prognose gemaakt op hoog niveau over de einddatum. Op detailniveau was deze er niet. Er is nu 
sprake van een grote subsidiebetaling, een voorschot, waaraan voldaan moet worden. 
• De kennis van de SiSa is lastig om in de lijn te beleggen, omdat collega’s deze kennis maar 
eens per jaar nodig hebben. Wel erkent PNH dat meer kennis nodig is en er wordt ingezet op 
kennisverbreding.  
• In de vorige collegeperiode is met PS een traject doorlopen om indicatoren op te stellen. Er 
is afgesproken de brede basis monitor als uitgangspunt te nemen. De monitor is een 
trendmonitor. Zij adviseert af te wachten hoe de brede basis monitor zich ontwikkelt, mede in 
relatie tot de P&C cyclus.  

 
Mevrouw Krom voegt tot dat er vanuit concern control een onderzoek is gestart naar de onrechtmatigheden 
in de Europese aanbestedingsprocedures. Het onderzoek wordt in 2023 gedaan. In 2024 worden de 
verbeteringen doorgevoerd. Gedurende het onderzoek wordt al gewerkt aan verbeteringen in bijvoorbeeld de 
IT-structuren van financiën en inkoop.  
 
Statenlid Kostic (PvdD) stelt voor een externe expert te betrekken bij de bespreking over de indicatoren.  
De voorzitter stelt voor in september te bespreken hoe de bespreking van de indicatoren in december vorm te 
geven. De commissie stemt hiermee in.  
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Duo-commissielid Korzelius (GL) vraagt naar de betekenis van alternatieve wijze waarop de projectbaten zijn 
onderzocht.  
De heer Killeen laat weten dat de controle niet is gedaan op basis van een centraal register, maar op basis van 
een aantal alternatieve manieren van controle, bijvoorbeeld door controle op de kredietstaten.  
Mevrouw Luimstra voegt toe dat aandacht is besteed aan het compleet en up-to-date houden van project 
dossiers. Het gesprek met de accountant kan worden gevoerd over deze decentrale registratie of het borgen 
in een centraal register.  
 
Concluderend 
De voorzitter concludeert dat de Rekeningencommissie kennis heeft genomen van het Rapport van 
Bevindingen van Publiek Belang Accountants. Vragen zijn afdoende beantwoord door GS en de accountant.  
 
De Rekeningencommissie brengt een positief advies over de Jaarstukken 2022 uit aan de commissie EFB. 
 
De uitstaande actie is het nader bespreken van de effectindicatoren in december 2023. Daaraan voorafgaand 
wordt in september 2023 besproken hoe de bespreking in december vorm te geven.   


